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خبر خبر

محمدرضا عارف: 
افزایش حجم مبادلات اقتصادی 

ایران و قرقیزستان امکان پذیر است
معاون اول رئیس جمهور در دیدار وزیر اقتصاد و 
بازرگانی قرقیزستان گفت: موافقتنامه تجارت آزاد 
بین ایران و کشورهای اوراسیا، سطح روابط دو و 
چندجانبه را گسترش خواهد داد و ما آمادگی داریم 
که در زمینه »صدور خدمات فنی و مهندسی« و 

نیز »انتقال فناوری« کار مشترکی انجام دهیم.
اول  معاون  عارف  محمدرضا  ایسنا،  گزارش  به 
رئیس جمهور در این دیدار با بیان اینکه مهم ترین 
کشورهای  با  همکاری  چهاردهم  دولت  راهبرد 
حوزه  و  اکو  و  اوراسیا  حوزه  همسایه،  کشورهای 
در مسئولیت های  است، گفت:  تمدنی مشترک 
مختلف، سفرهای کاری خوب و به یادماندنی ای 
به کشور شما داشته ام و از جمله در سال ۱۹۹۵ 
بودم سفری  تهران  در زمانی که رئیس دانشگاه 
که  زمانی  در  همچنین  داشتم،  شما  کشور  به 
وزیر ارتباطات و رئیس کمیسیون مشترک ایران- 
کردم  سفر  شما  کشور  به  نیز  بودم  قرقیزستان 
و همکاری های خوبی برای ارتقاء سطح روابط دو 
کشور داشتیم، علاوه بر این بیش از دو دهه قبل 
به عنوان معاون اول رئیس جمهور به بیشکک سفر 
کردم که خاطرات فراموش نشدنی از کشور زیبا و 
مردم خوب، خونگرم و فرهنگ دوست قرقیزستان 
دولت  در  ما  راهبرد  افزود:  عارف  دارم.  ذهن  در 
چهاردهم توسعه روابط با قرقیزستان است؛ البته 
بعضاً بروکراسی های موجود در دستگاه های اداری 
دو طرف وجود دارد که باعث شده با یک حرکت 
جهشی روبرو نباشیم، اما اکنون زمان آن رسیده 
است که این امر مهم اتفاق بیفتد. وی تصریح کرد: 
با انگیزه ای که در روسای ایرانی و قرقیزی کمیسیون 
کمیسیون  چهاردهمین  دارد،  وجود  مشترک 
آینده  می تواند  روابط  توسعه سطح  در  مشترک، 
در  رئیس جمهور  اول  معاون  بسازد.  را  روشنی 
ادامه با بیان اینکه  مکمل بودن اقتصاد دو کشور 
خصوصاً در زمینه تولیدات کشاورزی و عضویت 
در اتحادیه های مشترک، هر دو کشور را مصمم 
کنند  تلاش  روابط  سطح  ارتقاء  برای  تا  می سازد 
گفت: برای آنکه به اهداف بالاتری برسیم، بخش 
خصوصی دو کشور باید به میدان آمده و فعال تر 

از گذشته کار کنند.
آزاد  تجارت  موافقتنامه  کرد:  خاطرنشان  عارف 
بین ایران و کشورهای اوراسیا، سطح روابط دو و 
چند جانبه را گسترش داده و آمادگی داریم که در 
زمینه صدور خدمات فنی و مهندسی و نیز انتقال 
فناوریی همکاری کنیم. معاون اول رئیس جمهور 
در ادامه با اشاره به ظرفیت گردشگری دو کشور، 
گفت: گردشگری، فرصت مناسبی برای شهروندان 
دو کشور ایجاد می کند تا  هم ظرفیت های همکاری 
را بیشتر بشناسند و هم از اماکن و مناطق دیدنی 
قالب  در  امیدواریم  که  کنند  بازدید  کشور  دو 
مذاکرات کمیسیون مشترک، تسهیلات لازم برای 
رونق این همکاری ها توافق شود. وی تصریح کرد 
روابط دو کشور  توسعه  راه  بر سر  مانعی  ما  که 
نمی بینیم. وزیر اقتصاد و بازرگانی قرقیزستان نیز 
در این دیدار با اشاره به جایگاه بالای علمی دکتر 
عارف گفت: ما شما را به عنوان فردی می شناسیم 
که زندگی اش را در خدمت علم قرار داده و شما را 

حقیقتا به عنوان »دکتر عارف« می شناسیم.
جدی  بسیار  را  جانبه  دو  روابط  ما  افزود:  وی 
تلقی می کنیم و در زمینه برقراری خط هوایی و لغو 
روادید نیز به صورت بسیار جدی پیگیر هستیم 
 و با فراهم شدن زمینه عملی این دو کار، جریان 
سرمایه گذاری و صادرات گسترش خواهد یافت، 
امیدواریم مراودات اقتصادی ما به سطح بالاتری 
ارتقا یابد. »سیدیکوف باکیت تولموشویچ«، وزیر 
اقتصاد و بازرگانی قرقیزستان همچنین به دولت و 
ملت ایران به خاطر وقوع حادثه انفجار در بندر 

شهید رجایی بندرعباس، تسلیت گفت.
تقدیر  با  قرقیزستان  بازرگانی  و  اقتصاد  وزیر 
پروژه های  در  ایران  مشترک  سرمایه گذاری  از 
کشورش گفت: قرقیزستان در سه سال اخیر به 
طور متوسط، رشد ۹ درصدی را محقق کرده است 
و در سه ماهه اول امسال نیز رشد ۱۳ درصدی 
داشته که امیدواریم با ارتقای سطح روابط، همکاری 

نزدیک تری با ایران داشته باشیم.

محمد باقر قالیباف: 
با یک تلاش و اقدام کوچک می توان 

برای کارگران فاقد مسکن، زمین 
تهیه کرد

اینکه  بیان  با  رئیس مجلس شورای اسلامی 
کشور مرهون زحمات و خدمات کارگران است 
گفت: بی شک حیات ملت و کشور نیز به تلاش 
کارگران بستگی دارد و کشور از این منظر متعلق 

به کار و کارگر است.
رئیس  قالیباف  محمدباقر  ایسنا،  گزارش  به 
مجلس شورای اسلامی در نشست صمیمانه ای 
به   ۱۴۰۴ اردیبهشت   ۷ یکشنبه،  شامگاه  که 
از  جمعی  حضور  با  کارگر  هفته  مناسبت 
نمایندگان تشکل های کارگری در بهارستان برگزار 
شد، ضمن گرامیداشت هفته کارگر و روز معلم 
گفت: این دو قشر جایگاه مهم و اثرگذاری در 

جامعه دارند.
قالیباف گفت: کار و کارگر صرفاً جنبه معاش 
و معیشت ندارد؛ در حقیقت حضرت امام )ره( 
الهی در عرصه  این جزء صفات  بودند  معتقد 
هستی است. ایشان همچنین معلمی را شغل 
انبیاء می دانستند که در عرصه هستی نقش مهم 
تربیت را بر عهده دارند. نمی شود جامعه، کشور 
یا مجموعه ای بدون کار و کارگر و بدون نقش 
تربیتی معلم بتواند عرصه خود را بارور و استوار 

کند و عزت ملی آن جامعه را حفظ کند.
قالیباف در ادامه با بیان اینکه به عنوان رزمنده 
و همسنگر شهدا به طور ویژه از شهدای کارگر یاد 
می کنم که انصافاً در دوران دفاع مقدس نقش 
آنها را نیز دیده ایم و مدیون اقدامات آنها هستیم، 
عنوان کرد: این سنگر و جبهه تا به امروز ادامه 
دارد به این معنا که بار جنگ اقتصادی در حوزه 
تولید ثروت و تولید خدمات بر دوش کارگران 
است در حالی که موضوع امنیت شغلی، برخی 
تعطیلی ها و ناترازی انرژی را شاهد هستیم از این 

رو به نوع دیگری شاهد دفاع مقدس هستیم.
وی تأکید کرد: کشور مرهون زحمات و خدمات 
کارگران است. بی شک حیات ملت و کشور نیز 
از این  به تلاش کارگران بستگی دارد و کشور 

منظر متعلق به کار و کارگر است.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: بر 
پیگیری هم  اساس وعده های گذشته خود که 
کرده ایم، معتقدم باید کمیته ای تشکیل شود تا 
به صورت دقیق و گام به گام اقداماتی را در حوزه 
کارگری دنبال کنیم و امور پیگیری شود تا کاری 
معطل و بلاتکلیف نماند؛ از این رو در این حوزه 

آمادگی کامل را داریم.
دولت نباید دیون جدید برای خود ایجاد کند

رئیس قوه مقننه در ادامه با بیان اینکه براساس 
دیون  است  مکلف  دولت  هفتم  برنامه  احکام 
جدید برای تأمین اجتماعی ایجاد نکند و ما نیز 
مکلف هستیم پرداخت دیون را بر اساس میزانی 
پرداخت  تا  کنیم  نظارت  شده  حسابرسی  که 
جدی  موضوعات  از  یکی  داشت:  اظهار  شود، 
ما صندوق های بازنشستگی است. در جلسه ای 
که با حضور معاون اول رئیس جمهور، رئیس 
برنامه و بودجه و سایر مسئولان رده  سازمان 
بالای قوا داشتیم مقرر شد در شهریور هر سال 
میزان اجرای احکام قانون برنامه هفتم به صورت 
دقیق گزارش شود تا در پایان ۵ سال با حجمی از 

قوانینی که اجرا نشده است روبرو نشویم.
برای  می توان  کوچک  اقدام  و  تلاش  یک  با 

کارگران فاقد مسکن، زمین تهیه شود
وی همچنین با بیان اینکه بر اساس اصول ۳ و 
۲۸ قانون اساسی، یکی از اقدامات جدی که باید 
دنبال شود و ظرفیت آن در برنامه هفتم وجود 
دارد، موضوع مربوط به مسکن حمایتی است که 
از مسائل مهم قشر کارگر است، ابراز داشت: 
کارگر در شهرهای  پراکندگی قشر  به   توجه  با 
اقدام  و  تلاش  یک  با  می رسد  به نظر  مختلف 
کوچک می توان برای کارگران فاقد مسکن، زمین 
تهیه شود؛ به ویژه که این کار در شهرهای زیر 

۳۰۰ هزار نفر، راحت تر است.

به گزارش مرکز اطلاع رسانی وزارت کشور، اسکندر 
مومنی روز دوشنبه در جلسه مشترک ستاد بحران و 
شورای تامین استان هرمزگان، ضمن تأکید بر جلوگیری 
داشت:  اظهار  احتمالی،  مشابه  حوادث  رخداد  از 
انبارداری باید به گونه ای باشد که در صورت بروز آسیب 
دیگر  نقاط  به  سرعت  به  آسیب  این  نقطه،  یک  در 
گسترش نیابد. وی ادامه داد: از این جهت است که 
می گوییم موضوع پدافند غیرعامل برای همه سطوح 
وقوع  در صورت  تا  است  لازم  زیرساختی  و  خدماتی 
حادثه یا یک بی احتیاطی، آسیب پذیری را به حداقل 
این  ادامه  در  جمهور  رئیس  ویژه  نماینده  برسانیم. 
جلسه دستور داد: استانداری با همکاری مرجع قضایی 
استان و کمیته مربوطه، فرآیند شناسایی علت حادثه 
را با رعایت دقت، تسریع و نتایج مربوطه را اعلام کند. 
مؤمنی همچنین تصریح کرد: با هر فرد یا مجموعه ای که 
قصور یا نقشی در این حادثه داشته است، باید برخورد 
شود. لازم است که آسیب شناسی دقیقی درباره علت 
ماندگاری کالا ها در بندر انجام و گزارشی برای ارائه به 
دولت تهیه شود. وی ضمن تأکید بر برخورد با موارد 
خلاف اظهاری، بررسی و نظارت کافی روی مدت زمان 
ماندگاری کالا ها در بنادر را الزامی دانست. وزیر کشور 
در انتها بیان داشت: جبران خسارت آسیب دیدگان این 

حادثه باید تسریع شود.
قصور در حادثه انفجار بندر شهید رجایی محرز شد

اعزامی رئیس مجلس به بندر رجایی  عضو هیئت 
و  مداربسته  فیلم های  تصاویر  و  شواهد  گفت: 
گزارش هایی که از مصدومان نزدیک به حادثه دریافت 
شده است، نشان می دهد بی کفایتی و سهل انگاری 
بسیاری در روند بارگیری و دیگر موضوعات بندر شهید 
محمودی،  مرتضی  سید  است.  داشته  وجود  رجایی 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی و عضو 
هیئت اعزامی رئیس مجلس به بندرعباس در گفت وگو 
با ایسنا با اشاره به ابعاد حادثه انفجار در بندر شهید 
رجایی عنوان کرد: تیم اعزامی مجلس به بندرعباس، 
اهمال و قصور جدی را به عنوان دلیل اصلی انفجار در 
بندر شهید رجایی تشخیص داده است. نبود ساختار 
بر کالاهای ورودی و  درست و عدم کنترل و نظارت 
خروجی یکی از دلایل مهم در ایجاد این حادثه بوده 
البته این اهمال و نبود نظارت در بنادر دیگر  است. 
نیز وجود دارد اما در بندر شهید رجایی به میزان قابل 
احتمال  داد:  ادامه  وی  است.  داشته  وجود  توجهی 
تعمد و کارخرابی در این حادثه بسیار کم است. شواهد 
از  که  گزارش هایی  و  مداربسته  فیلم های  تصاویر  و 
مصدومان نزدیک به حادثه دریافت شده است نشان 
روند  در  بسیاری  انگاری  و سهل  بی کفایتی  می دهد 
بندر شهید رجایی وجود  بارگیری و دیگر موضوعات 
داشته است. تخلفات در روند حمل بار به بندر شهید 
رجایی، دروغ اظهاری و اعلام نکردن محتوای واقعی 
کانتینرها به عینه در این بندر از سوی مسئولین مربوطه 
امور  و  شوراها  کمیسیون  عضو  است.  داشته  وجود 
داخلی مجلس یادآور شد: گزارش تیم اعزامی رئیس 
مجلس به هرمزگان امروز کامل می شود و فردا به آقای 
قالیباف ارائه خواهد شد. البته اگر زوایای پنهانی این 
موضوع داشته باشد، مجدد به گزارش اضافه خواهد 
شد. اینکه این گزارش در صحن مجلس قرائت می شود 
یانه، به عهده رئیس مجلس خواهد بود، اما قطعا قبلا 

از ارائه در صحن، رییس مجلس درباره ابعاد حادثه 
بندر شهید رجایی با نمایندگان به تبادل نظر خواهد 
پرداخت. عضو هیئت اعزامی رئیس مجلس به بندر 
شهید رجایی عنوان کرد: دستگاه های امنیتی و انتظامی 
در حال بررسی هستند تا اگر حتی یک درصد احتمال 
خرابکاری وجود داشته است، مسببین آن دستگیر و به 
سزای اعمال خود برسند. رهبر انقلاب نیز در پیامی که 
برای حادثه بندر شهید رجایی صادر کردند به برخورد 
جدی با مسببین این حادثه اشاره کردند. بنابراین حتی 
اگر پای دستگاه های دولتی و حاکمیتی نیز وجود داشته 
باشد، نباید عقب نشینی کنیم و به شدت با مسببین 
حادثه بندرعباس باید برخورد کنیم. چرا که این حادثه 
اصلا کوچک نبود و هنوز هم مفقودینی وجود دارند 
که پیدا نشده اند. خسارات مادی این انفجار نیز حائز 
اهمیت است. درحال پیگیری هستیم تا دستور رئیس 
جمهور برای جبران خسارات وارد شده جانی و مادی 

حتما به سرانجام برسد و به رویه اداری تبدیل نشود.
وی با بیان این که »بارها در مجلس فریاد زدیم که 
انتصابات باید بر اساس شایستگی ها و عقلانیت باشد« 
ابراز عقیده کرد: اما متاسفانه این موضوع در برخی 
انتصابات از سوی وزیر راه و شهرسازی رعایت نشده 
است. نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
در پایان یادآور شد: از مردم می خواهیم تا به پمپاژ 
رسانه ای دشمنان توجه نکنند. دستگاه ها نیز قصور خود 
را گردن یکدیگر نیندازند. از مردم می خواهیم به گزارش 
رسانه های داخلی و گزارش جامعی که در روزهای آینده 

منتشر می شود، اعتماد کنند.
بررسی درباره سهل انگاری یا تعمدّ در حادثه اسکله 

شهید رجایی در حال انجام است
تشکیل  به  اشاره  با  هرمزگان  استان  سپاه  فرمانده 
کمیته  جهت بررسی علل حادثه اسکله شهید رجایی، 
هرگونه  کشف  درباره  لازم  بررسی های  کرد:  اعلام 

سهل انگاری یا تعمدّ در حادثه اسکله شهید رجایی در 
حال انجام است.

استان هرمزگان  فرمانده سپاه  اباذر سالاری  سردار 
بازدید  جریان  در   ۱۴۰۴ اردیبهشت   ۸ دوشنبه  ظهر 
از محل سانحه آتش سوزی در بندر شهید رجایی در  
گفت وگو با خبرنگار اعزامی ایسنا اظهار کرد: مجموعه 
سپاه کمتر از نیم ساعت بعد از وقوع حادثه در محل 
حضور پیدا کرد. تلاش مان بر این بود که با بسیج همه 
امکانات و در مرحله نخست با استفاده از ظرفیت های 
آمبولانسی و ظرفیت های مختلفی که داشتیم در کنار 
دیگر دستگاه ها و مجموعه های امدادرسان حضور یافته 

و نسبت به انتقال مصدومان اقدام کنیم.
سپاه  پرسنل  از  مجموعه ای   همچنین  افزود:  وی 
هم  تا  کردند  پیدا  حضور  بیمارستان ها  در  بسیج  و 
اقدامات مربوط به نظم بخشی را انجام دهند و هم به 
عزیزان مان در مجموعه کادر درمان که در حال تلاش 
هستند، کمک کنند. همچنین در محل وقوع حادثه نیز 
در کنار عزیزان خدمات رسان بودیم تا هر چه زودتر 
حریق اطفا شود. فرمانده سپاه امام سجاد )ع( استان 
فارس گفت: به لطف خدا و همت مجموعه آتش نشانی 
و دستگاه های مختلفی که به محل وقوع حادثه اعزام 
آتش  تقریباً  و  از مسأله حل  شدند، بخش عمده ای 
اطفا شده و لکه گیری هایی در حال انجام است. سردار 
دستگاه های  همکاری  از  خود  ارزیابی  درباره  سالاری 
مختلف سانحه به وقوع پیوسته در بندر شهید رجایی 
عنوان کرد: همکاری دستگاه های مختلف خیلی خوب و 
عالی بود و به لطف خدا همه دستگاه های خدمات رسان 
با وحدت و انسجام پای کار بودند. همچنین مسئولان 
محترم اعم از ریاست محترم جمهوری و وزرای مختلف 
و مجموعه امداد و نجات کشور پای کار بودند و یک 
وحدت و انسجامی شکل گرفت و همگی از بدو ورود 
به استان و محل حادثه تلاش های خود را نسبت به 

خدمت رسانی مبذول داشتند.
پیام مقام معظم رهبری  به  با اشاره  وی همچنین 
درپی حادثه دردناک اسکله شهید رجایی بندرعباس 
هرگونه  کشف  و  بررسی  ضرورت  بر  ایشان  تاکید  و 
سهل انگاری یا تعمدّ در این حادثه از سوی مسئولان 
امنیتی و قضائی اظهار کرد: کمیته ای برای این موضوع 
تشکیل شده و بررسی های لازم در حال انجام است. 
انشاءالله که هرچه زودتر موضوع اصلی که مسئله اطفا 

به اتمام برسد و مراحل بعدی کار انجام شود.
همچنین معاون اول رئیس جمهور ظهرروز )دوشنبه( 
با حضور در محل دائمی نمایشگاه بین المللی تهران از 
هفتمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران بازدید 
سوالی  به  پاسخ  در  رئیس جمهور  اول  معاون  کرد. 
خصوص اقدامات دولت برای برخورد با عوامل انفجار 
بندر شهید رجایی بندرعباس تاکید کرد: وزیر کشور از 
همان ساعت ابتدایی این حادثه در محل حضور داشت 
و با تسلط رئیس جمهور و پیگیری های وزیر کشور به 
دنبال عوامل این حادثه هستیم و راهبرد ما این است که 
در اولین فرصت بتوانیم اطلاعات خوبی از علل حادثه 
به مردم خوب کشورمان بدهیم و موضع همه مسئولین 
این است که پیش داوری نکنند. عارف در خصوص 
امدادرسانی به مصدومان این حادثه گفت: تعدادی 
از آسیب دیدگان کماکان در مراکز درمانی بستری و 
در حال رسیدگی توسط کادر درمان هستند. مجددا به 
خانواده های کسانی که عزیزان خود را در این حادثه 

غمبار از دست داده اند بار دیگر تسلیت می گوییم.
وی تاکید کرد: باید به توقعات و سوالات مردم در 
خصوص علل این حادثه پاسخ دهیم و در صورت خطا 
و قصور قطعاً با  با عوامل این حادثه  برخورد  قانونی 
خواهیم کرد و اگر موانعی در مقررات و ضوابط  نیز 
حوادث  شاهد  تا  شود  اصلاح  قطعا  باید  دارد  وجود 

اینچنینی نباشیم.

 رئیس جمهور به امضای توافقات میان ایران و آذربایجان در این سفر 
اشاره کرد و گفت: تصمیم مهم دیگری که اتخاذ شد، تدوین یک برنامه 
راهبردی جامع میان دو کشور است که به دستور رئیس جمهور محترم 
آذربایجان و با هماهنگی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
پیگیری خواهد شد. این برنامه چارچوبی برای گسترش همکاری های 
صنعتی، علمی، فرهنگی، اقتصادی، سیاسی و امنیتی میان ایران و 

آذربایجان فراهم خواهد کرد.
به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان در نشست مطبوعاتی مشترک با 
الهام علی اف، رئیس جمهور جمهوری آذربایجان، ضمن ابراز خرسندی از 
سفر به باکو، گفت: پیش از هر چیز لازم می دانم از برادر عزیزم جناب 
آقای الهام علی اف، رئیس جمهور محترم آذربایجان، به دلیل میزبانی 
گرم، صمیمانه و نگاه بلند ایشان نسبت به تحولات منطقه و آینده 
روابط دوجانبه، صمیمانه قدردانی کنم. رئیس جمهور با اشاره به پیشینه 
تاریخی روابط ایران و آذربایجان اظهار داشت: روابط ما ریشه در قرون 
گذشته دارد و نه تنها تازه آغاز نشده، بلکه استمرار پیوندهای دیرینه ای 
است که میان ملت های ما برقرار بوده است. همانند همسایگانی که در 
کنار یکدیگر زندگی می کنند و یار و پشتیبان یکدیگرند، ما نیز همواره در 
کنار هم بوده ایم و خواهیم بود. پزشکیان با تأکید بر اشتراکات فرهنگی، 
دینی، اعتقادی، فکری و سیاسی دو کشور افزود: ما به این اشتراکات 
افتخار می کنیم و بر مبنای همین پیوندهای عمیق، مصمم به تقویت 

هرچه بیشتر روابط هستیم. در بسیاری از زمینه ها می توانیم تجربیات 
خود را به اشتراک بگذاریم، از بازارهای یکدیگر بهره ببریم و ارتباطات 
منطقه ای را توسعه دهیم. رئیس جمهور همچنین به امضای توافقات 
دوجانبه در این سفر اشاره کرد و گفت: تصمیم مهم دیگری که اتخاذ 
به  برنامه راهبردی جامع میان دو کشور است که  شد، تدوین یک 
دستور رئیس جمهور محترم آذربایجان و با هماهنگی وزارت امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران پیگیری خواهد شد. این برنامه چارچوبی برای 
گسترش همکاری های صنعتی، علمی، فرهنگی، اقتصادی، سیاسی و 
امنیتی میان ایران و آذربایجان فراهم خواهد کرد. پزشکیان با تأکید بر 
اهمیت همکاری های منطقه ای ادامه داد: ایران و آذربایجان می توانند 
با همکاری و احترام متقابل به تمامیت ارضی و سلایق یکدیگر، صلح، 
آرامش و امنیت را در منطقه برقرار کنند. اگر کشورهای اسلامی و 
همسایگان منطقه دست در دست هم دهند، خواهند توانست الگویی 
موفق تر از آنچه امروز در اروپا می بینیم، ارائه کنند. رئیس جمهور با 
اشاره به ضرورت گسترش همکاری های زیرساختی و اقتصادی تصریح 
کرد: ما می توانیم شبکه های حمل ونقل و مالی را به هم متصل کنیم، 
تجارت را توسعه دهیم، کریدورهای شرقی-غربی و شمالی-جنوبی را 
فعال تر کنیم و زمینه های مشترک برای سرمایه گذاری و تولید را فراهم 
آوریم. پزشکیان با تأکید بر اشتراکات خانوادگی و تاریخی ملت های 
برابر  در  مانعی  عمیق،  پیوندهای  این  کرد:  خاطرنشان  کشور  دو 

هرگونه تلاش برای ایجاد تفرقه میان ماست. با عزم و اراده ای که در 
رئیس جمهور محترم آذربایجان می بینم و با تعهدی که از سوی ایران 
وجود دارد، اطمینان دارم همه توافقات موجود و آنچه در آینده تدوین 
خواهد شد، با جدیت دنبال و عملیاتی خواهد شد. رئیس جمهور ضمن 
تشکر مجدد از میزبانی گرم آذربایجان گفت: به دلیل شرایط خاصی 
که در داخل کشور به وجود آمده، ناچاریم سفر خود را کوتاه تر کنیم، 
اما امیدوارم در آینده ای نزدیک بار دیگر در خدمت برادران عزیز خود 
در جمهوری آذربایجان باشم. پزشکیان تأکید کرد: هنگام حضور در 
جمهوری آذربایجان، احساس می کنم در میان مردم خودم هستم؛ 
گویی در تبریز یا اردبیل حضور دارم. این احساس نزدیکی و برادری، 
سرمایه بزرگی برای توسعه ارتباطات اقتصادی، فرهنگی، علمی و امنیتی 
میان دو کشور است. ان شاءالله با تلاش های مشترک، آینده ای روشن 
برای ملت های خود و نسل های آینده رقم خواهیم زد. گفتنی است 
رئیس جمهور کشورمان، ظهر روز دوشنبه، در کاخ زاگولبا در باکو مورد 
استقبال رسمی الهام علی اف رئیس جمهوری آذربایجان قرار گرفت. 
به گزارش ایسنا، در مراسم استقبال رسمی رئیس جمهوری آذربایجان 
از دکتر مسعود پزشکیان، ابتدا سرود ملی جمهوری اسلامی ایران و 
سپس سرود ملی جمهوری آذربایجان از سوی یگان تشریفات حاضر 
در میدان نواخته شد. پس از این مراسم، دیدارهای خصوصی و نشست 

مشترک هیئت های عالی رتبه دو کشور برگزار شد.

بررسی درباره سهل انگاری یا تعمّد در حادثه اسکله شهید رجایی در حال انجام است

بررسی ابعاد حادثه غمبار بندرعباس
گروه سیاسی- وزیر کشور و نماینده ویژه رئیس جمهور در جلسه مشترک ستاد بحران در بندرعباس دستور داد که استانداری هرمزگان با همکاری مرجع 

قضایی استان و کمیته مربوطه، فرآیند شناسایی علت حادثه را با رعایت دقت، تسریع و نتایج مربوطه را اعلام کند.

بر تدوین برنامه راهبردی جامع و تعمیق همکاری های دوجانبه مصمم هستیمپزشکیان در نشست مطبوعاتی مشترک با رئیس جمهور جمهوری آذربایجان: 

کمیته ای برای 
این موضوع 

تشکیل شده و 
بررسی های لازم 

در حال انجام 
است. انشاءالله 

که هرچه زودتر 
موضوع اصلی 

که مسئله اطفا 
به اتمام برسد 

و مراحل بعدی 
کار انجام شود

ادامه از صفحه یک
این پیشنهاد زمانی مورد توجه ویژه قرار گرفت که استیون ویتکاف، نماینده ویژه 
را   ”perfect“ ایران عبارت پیشنهادی  برگه های  آمریکا در مذاکرات، در حاشیه 
یادداشت کرد. در آن لحظه، امیدهایی شکل گرفت که شاید مسیری جدید برای 
احیای نوعی توافق هسته ای بین دو کشور باز شده است. اما این امید کوتاه مدت 
او در  تند علیه  انتقادات  از  یادداشت ویتکاف موجی  انتشار خبر  نپایید.  دیری 
واشنگتن به راه انداخت؛ مخالفان سرسخت جمهوری اسلامی در آمریکا و اسرائیل، 
ویتکاف را به ساده لوحی و عدم درک واقعی از ماهیت تهدید ایران متهم کردند. 
رسانه های تندرو حتی به سوابق قبلی او در پرونده های اوکراین و غزه پرداختند و 

صلاحیتش برای مدیریت چنین مذاکرات حساسی را زیر سوال بردند.
زیر این فشارها، کاخ سفید تصمیم گرفت تیم مذاکره کننده خود را بازآرایی کند و 
چهره ای سرسخت تر و حرفه ای تر را به میدان بفرستد؛ فردی که نه تنها مذاکره گری 
دیپلماتیک باشد، بلکه نماد تغییر فلسفه برخورد آمریکا با ایران نیز به شمار رود. 

اینجا بود که نام مایکل آنتون به میان آمد.
مایکل آنتون، متفکری از جناح راست محافظه کار آمریکا، فارغ التحصیل علوم 
سیاسی و فلسفه و نویسنده مقاله معروف “پرواز ۹۳” در سال ۲۰۱۶ است؛ مقاله ای 
که حمایت تمام قد او از دونالد ترامپ را به شکلی جسورانه بیان کرد. آنتون که هم 
در دولت اول ترامپ و هم در دولت جدید او حضوری مؤثر داشته، نگاه خاصی 
به نظم جهانی، تهدیدات نوظهور و نقش آمریکا در جهان دارد. برای او، سیاست 
خارجی چیزی نیست که بر پایه آرمان شهرگرایی یا لیبرالیسم جهانی بچرخد؛ بلکه 

میدان بی رحمانه ای است که در آن تنها زبان قدرت فهمیده می شود.
با ورود آنتون به مذاکرات ایران، فضای گفت وگوها نیز تغییر کرد. دیگر هدف 
اصلی، دستیابی سریع به توافق نبود؛ بلکه شکل دادن به مسیری بود که در آن، 
به پذیرش  ایران تحت بیشترین میزان فشار ممکن و در کمترین زمان مجبور 
محدودیت های سخت گیرانه شود. مایکل آنتون بر این باور است که ایران تنها زمانی 
به عقب نشینی واقعی تن می دهد که تهدیدهای معتبر نظامی و فشارهای اقتصادی 

فلج کننده را کاملاً جدی بداند؛ وگرنه، در فضای دیپلماسی سنتی، تنها زمان می خرد 
و پروژه های خود را بی سر و صدا پیش می برد.

از این منظر، شاید انفجار اخیر در بندر شهید رجایی را نیز باید بخشی از همین 
رویکرد جدید تحلیل کرد. این حادثه درست در روز برگزاری دور سوم مذاکرات ایران 
و آمریکا در عمان رخ داد. هرچند رسماً هیچ طرفی مسئولیت آن را بر عهده نگرفت، 
اما در فضای رسانه ای و تحلیلی، این انفجار به عنوان پیامی غیرمستقیم اما آشکار 
به تهران تفسیر شد: ادامه مذاکرات بدون امتیازدهی واقعی، ممکن است با عواقب 

ملموس و ناخوشایندی همراه شود.
تغییر فلسفه مذاکرات را همچنین می توان در لحن تیم آمریکایی مشاهده کرد. اگر 
در گذشته نشانه هایی از مصالحه تدریجی و امتیازدهی های متقابل دیده می شد، 
امروز خطوط قرمز آمریکا واضح تر و غیرقابل مذاکره تر به نظر می رسند. تیم تحت 
هدایت آنتون با دقت وسواس گونه ای روی جزئیات فنی برنامه هسته ای ایران تمرکز 
کرده و تلاش می کند توافقی شکل بگیرد که راه های فرار احتمالی را برای تهران به 

حداقل برساند.
اما تحولی که این روزها در مذاکرات دیده می شود تنها محدود به تغییر افراد 
یا تاکتیک ها نیست؛ بلکه در لایه ای عمیق تر، بازتاب دهنده تغییر در خود فلسفه 
برخورد واشنگتن با پرونده ایران است. مقایسه رویکرد کنونی با شیوه دولت پیشین 

آمریکا به روشنی این تغییر را نشان می دهد.
در دوران ریاست جمهوری جو بایدن، سیاست کلی ایالات متحده در قبال ایران 
بر مبنای نوعی استراتژی پسیو )منفعل( یا به عبارتی »مهار تدریجی« استوار بود. 
دولت بایدن تلاش می کرد با اتکا به مذاکرات چندجانبه، بازگشت به برجام و ایجاد 
مشوق های محدود اقتصادی، تهران را به عقب نشینی در برنامه های هسته ای و 
منطقه ای خود ترغیب کند. این رویکرد بیش از آنکه به تهدید متکی باشد، به گفتگو 
و ایجاد فضایی برای تصمیم گیری های تدریجی امید بسته بود. در عمل اما این 
سیاست، با طولانی شدن مذاکرات و مقاومت های پنهان ایران، به نوعی فرسایش 
سیاسی انجامید؛ فرسایشی که منتقدان بایدن آن را نشانه ای از ضعف آمریکا در 

قبال تهدیدهای فزاینده ایران می دانستند.
آنتون،  بازگشت ترامپ و حضور چهره هایی چون مایکل  با  اکنون  در مقابل، 
فلسفه ای کاملاً متفاوت بر سیاست خارجی آمریکا حاکم شده است: استراتژی اکتیو 
)فعال و تهاجمی(. در این چارچوب، اصل بر این است که دشمن تنها در مواجهه با 
فشار واقعی و تهدید محسوس تغییر رفتار خواهد داد. از این منظر، ابزارهایی چون 
مذاکرات دیپلماتیک ارزش خود را تنها زمانی حفظ می کنند که پشتوانه ای از قدرت 
سخت — از تحریم های فلج کننده گرفته تا نمایش قدرت نظامی — در کنارشان 

وجود داشته باشد.
مفهوم “نشان دادن دندان” دقیقاً در همین جا معنا پیدا می کند. در منطق 
تیم آنتون، لبخند دیپلماتیک بدون تهدید واقعی، نه تنها بازدارندگی نمی آورد بلکه 
دشمن را به ادامه بازی زمان بر تشویق می کند. بنابراین ضروری است که همزمان 
با مذاکرات، اقدامات عینی ای صورت گیرد که به طرف مقابل بفهماند گزینه های 
و  واقعی  عملیاتی —  تا ضربات محدود  گرفته  تازه  تحریم های  از  جایگزین — 
در دسترس هستند. در همین چارچوب است که انفجار در بندر شهید رجایی 
یا تحرکات غیررسمی دیگر، نه به عنوان وقایع تصادفی، بلکه به عنوان پیام هایی 
دقیق و حساب شده قابل تفسیرند: پیام هایی که نشان می دهند بازی جدید قواعد 

سخت گیرانه تری دارد.
شاید در میان تحلیل های سخت و سرد از مذاکرات، نباید فراموش کرد که پشت 
هر رخداد امنیتی یا اقتصادی، سرنوشت انسان های واقعی نهفته است. انفجار در 
بندر شهید رجایی، اگرچه در تحلیل های سیاسی به عنوان پیامی ژئوپلیتیک تلقی 
شد، اما در واقع یک فاجعه ملی بود. حادثه ای که نه فقط زیرساخت های اقتصادی 
مهم کشور را هدف گرفت، بلکه جان شماری از کارگران و شهروندان بی گناه را نیز 
گرفت یا به شدت مجروح کرد. در این میان، نباید از یاد برد که هر ضربه ای به 
دروازه های اقتصادی ایران، در نهایت فشار مضاعفی بر زندگی مردم عادی وارد 
می آورد؛ مردمی که خود قربانی اصلی این نزاع های پنهان و آشکار هستند. اشاره به 
این ابعاد انسانی و ملی، ضروری است تا تحلیل هایمان از مسیر سخت دیپلماسی، 

رنگ بی تفاوتی به خود نگیرد و همواره آگاه باشیم که پشت هر جمله سرد در 
مذاکرات، زندگی گرم انسان هایی در جریان است.

نیست؛  لبخند  دیپلماسی  ایران،  قبال  در  آمریکا  جدید  دیپلماسی  واقع،  در 
دیپلماسی چهره ی مصمم و گاه دندان های نیمه آشکار است. در این رویکرد، نرمش 
و انعطاف تنها زمانی معنا پیدا می کند که طرف مقابل خطر واقعی را حس کرده 
باشد — خطری که اگر درک نشود، ممکن است به سرعت به گزینه های سخت تر 
سوق یابد. با این اوصاف، آینده مذاکرات چگونه رقم خواهد خورد؟ پاسخ این سؤال 
به میزان درک طرف ایرانی از تغییرات اخیر بستگی دارد. اگر تهران این پیام ها را به 
درستی بخواند و آماده امتیازدهی های واقعی شود، شاید مسیر رسیدن به توافقی 
جامع باز است . اما اگر طرف ایرانی گمان کند که می تواند با تکرار الگوهای قبلی 
— خرید زمان، دادن وعده های مبهم، و استفاده از شکاف های سیاسی داخلی 
آمریکا — از این مرحله عبور کند، خطر تشدید فشارها و حتی اقدامات سخت تر 

بسیار جدی خواهد بود.
در سوی دیگر، آمریکا نیز در وضعیتی نیست که مایل باشد به هر قیمتی توافقی 
به دست آورد. بازگشت ترامپ به قدرت، تغییر در تیم سیاست خارجی و چرخش به 
سمت سیاست های اولترا-ملی گرایانه، همگی نشانه هایی هستند که نشان می دهند 
این بار کاخ سفید به دنبال توافقی “واقعی” است؛ توافقی که هم در برابر مخالفان 

داخلی قابل دفاع باشد، هم ابزار فشار مؤثری در دست دولت آمریکا باقی بگذارد.
در نهایت، باید پذیرفت که فضای مذاکرات امروز دیگر شباهتی به فضای سال های 
۲۰۱۵ یا حتی ۲۰۲۱ ندارد. در این میدان تازه، زبان تفاهم به زبان تهدید آمیخته شده 
است. پیشنهاد ایران هرچند در ظاهر منطقی بود، اما شاید خیلی دیر مطرح شد؛ 
در زمانی که واشنگتن تصمیم گرفته بود دیگر به سیاست لبخند و صبر استراتژیک 

اکتفا نکند.
سؤال بزرگ این است که آیا ایران آمادگی دارد قواعد این بازی جدید را بپذیرد یا 
نه. پاسخ این سؤال، سرنوشت مذاکرات را تعیین خواهد کرد — و شاید سرنوشت 

بسیاری چیزهای دیگر را نیز.
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